






Farnost Pecka pod vedením faráře P. Mariusze Robaka MSF ožívá, její správa však není jednoduchá. Na sta-
rost má 9 kostelů, z nichž několik prochází letitými opravami a sehnat na ně peníze je v dnešní době pro malé 
farnosti stále složitější.

Výročí lidické tragédie je pro Pecku každoročně vý-
znamnou událostí. Společně s ostatními lidickými muži 
byl totiž 10. června 1942 zavražděn i peckovský rodák 
a poslední lidický farář P. Josef Štemberka. Na smrt šel 
dobrovolně poté, co odmítl milost nabízenou Němci 
a rozhodl se, že v těžké chvíli neopustí své farníky. Vyso-
ký morální kredit Štemberkovy volby a jeho odkaz byly 
oceněny i vysokými státními vyznamenáními.

V letošním roce, v neděli 7. června, byla v Pecce za 
Josefa Štemberku sloužena mše Božího Těla. V krátkém 
proslovu jeho osobnost připomněla starostka Pecky Hana 
Štěrbová. Samotná slavnost svým pojetím navázala na pů-
vodní tradici a po více než 60 letech se odehrála pod širým 
nebem. Procesí s monstrancí, baldachýnem a družičkami 
prošlo z náměstí zpět ke kostelu, kde byl na závěr slavnos-
ti posvěcen nově restaurovaný pískovcový kříž.

Při příležitosti vzpomínkového dopoledne byla ote-
vřena i nová expozice věnovaná P. Josefu Štemberkovi 
v muzeu Nadi Hamanové na peckovském náměstí.

Věra Kociánová

Co je nového v peckovské farnosti?

Pecka vzpomínala na pátera Štemberku
Tak už je to víc než tři měsíce od doby, co nové hradní pometlo s řadou pomocníků vymetlo z nádvoří posled-
ní zbytky sněhu, z parapetů u oken pochcípané mouchy, z rohů pavouky, všechno společně umyli, naleštili, 
no zkrátka připravili ten náš peckovský hrad na novou turistickou sezónu. 

Pořád se něco děje… i na peckovském hradě
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Vloni v srpnu přijel v rámci oslav 450. výročí naro-
zení K. Haranta koncertovat sbor Collegium 419. Pecku 
dobře zná, účastnil se několika ročníků HSHZ. Sbormistr 
Čeněk Svoboda se tehdy nabídl, že rád pomůže s propa-
gací slavností mezi sbory. Jak slíbil, tak se i stalo. I díky 
němu tak máme 12 sborů, které přijedou interpretovat 
historickou hudbu.

Na přetrženou nit je tedy navázáno. XI. ročník bude 
zahájen v pátek 19. června ve 20 hodin na hradě Pecka. 
Koncert s názvem Italia mia a podtitulem Láska zakletá 

do madrigalu bude v režii pana Čeňka Svobody a pro-
běhne při svíčkách. Doufáme, že samotný název i atmo-
sféra přilákají široké publikum.

V sobotu proběhne hodnocená přehlídka, na níž jed-
notlivé soubory předvedou své umění. Podle stanovených 
podmínek budou prezentovat vícehlasou hudbu renesan-
ce a raného baroka. Výkony bude posuzovat odborná po-
rota. Ani letos nebude udělovat 1., 2. nebo 3. místo, ale 
vyzdvihne, čím který sbor vyniká nad ostatními. Naše 
slavnosti jsou tím specifi cké, nemáme pevně dané kate-
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Arnoštovské vytrubování

Arnoštovské vytrubování

Harantovské slavnosti historického zpěvu se od roku 1993 konaly každý lichý rok, a to až do roku 2013. Možná 
to bylo třináctkou na konci, možná shodou jiných okolností, sbory se přihlásily čtyři, takže jsme konání festivalu 
odvolali. V termínu konání slavností tehdy proběhl na hradě koncert sboru Amabile ze SOŠPg v Nové Pace. 

Harantovské slavnosti historického zpěvu se od roku 1993 konaly každý lichý rok, a to až do roku 2013. Možná 
to bylo třináctkou na konci, možná shodou jiných okolností, sbory se přihlásily čtyři, takže jsme konání festivalu 
odvolali. V termínu konání slavností tehdy proběhl na hradě koncert sboru Amabile ze SOŠPg v Nové Pace. 
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Hrad se slavnostně otevřel v sobotu 
28. března. Na svou každoroční ces-
tu na Pecku se vydal i Kryštof Harant 
s chotí a dvořany. Na jeho sídle ho 
těsně před polednem uvítal nadšený 
dav Peckováků a turistů, kteří se na tu 
slávu přijeli podívat z širokého oko-
lí. Po úvodních uvítacích proslovech 
vypověděla dnes již bývalá kastelán-
ka Věra Kociánová Harantovi, jak 
probíhal uplynulý rok ve zdech jeho 
paláce, jak se pokročilo s opravami, 
co nového, co při starém. Hned v zá-
pětí vypověděla Harantovi taky svoji 
službu, alespoň tedy službu při správě 
hradu, jelikož jak měli možnost slyšet 
zúčastnění, utvrdila Haranta v tom, že 
i nadále bude jeho věrnou a oddanou 
poddanou. Následně předala klíč do 
rukou nového kastelána, mě Honzy 
Murdycha, který ho Harantovi hned 
na chvilku půjčil, aby hrad odemkl 
pro všechny. Nová sezóna začala. Dů-
stojně. Velmi milým doplněním Ha-
rantovy návštěvy na Pecce byl veliko-
noční jarmark s živou muzikou. 

Netradiční pohled na hrad se na-
skytl místním v noci z druhého na 
třetího dubna. V rámci celosvětové 
osvětové kampaně Light It Up Blue se hrad rozsvítil do 
netypické modré barvy. Stejně jako Pecka svítili v tu noc 
modrou barvou třeba Eiffelova věž v Paříži nebo Ope-
ra v australském Sydney. Úkolem každoroční kampaně 
je zvýšit povědomí o autismu. Viditelnost trochu kazila 
právě probíhající sněhová vánice.

Hned na začátku dubna také odstartovala akce s ná-
zvem Ku hradu krok. Trochu možná soutěž, ale spíš tako-
vé pobídnutí pro místní, aby neváhali a občas, teda spíš 
pravidelněji si to na hrad do kopce vyšlápli po svých. 
Co přeci může být příjemnějšího než se projít, užít si ten 
bezkonkurenční výhled do okolí, který se člověku naho-
ře u hradu naskytne a zároveň udělat něco víc pro své 
zdraví. Po třech měsících je tu jasný kandidát na největ-
ší počet křížků za jednotlivé výstup, nicméně zasvěce-
ní tuší, že to s tou výhrou na počet výstupů nebude tak 
úplně zasloužené. Vrcholová knížka je poměrně pěkně 
plná, chvályhodné je taky to, že za ty tři měsíce nikdo ne-
ukradl ani knížku a ani tužku, kterou se poctiví zdolávači 

peckovského kopce zapisují. Je jich 
už přes padesát, takže neváhejte 
a přidejte se taky, pilným výšlapem 
můžete celou řadu z nich pohodlně 
předehnat.

Tradiční akcí na hradě je dubno-
vý koncert komorního sboru Piffera-
ios z Lázní Bělohradu. Letos se na 
hradě představili v sobotu 25. dubna 
společně s pražským souborem Tibia 
Pragensis, no a klenbový sál na Pec-
ce doslova praskal… v klenbách.

Čtrnáct dní na to se nádvoří hra-
du rozeznělo tóny zcela jiného ra-
žení. Na podiu při vzpomínkovém 
koncertě na úžasnou osobnost Karla 
Kryla s jeho písněmi vystoupil kyta-
rista Jarda Čížek. A v tomhle přípa-
dě je potřeba trochu rozmrzele říct, 
že kdyby se na koncert nepřišli podí-
vat chalupáři a turisti, mohli jsme ho 
v klidu pořádat někde v menším ka-
mrlíku… akce na hradě jsou oprav-
du i pro místní, takže, Peckováci, 
nemusíte mít strach, ten kopec zas 
tak hrozně vysoký není. Navíc Kryl 
je i 20 let po smrti osobnost, která 
vám má co říct, možná by i vaše děti 
ocenily, kdybyste jim dali možnost 

dozvědět se, že máme i větší Čechy než je Láďa Růžička 
a Martina Sáblíková. Tak pro příště… 

V neděli 7. června hrad hostil akci ze zcela jiného 
soudku. Na Pecku zavítal peloton cyklistické tour nazva-
né Na kole dětem – charitativní sportovní akce, jejímž 
úkolem je sehnat nějakou tu korunu pro onkologicky ne-
mocné děti. Více o celé akci se dočtete na jiném místě 
Listů Peckovska.

A jak to vypadá, peckovský hrad přežil bez větší 
újmy i tradiční dobývání. Letos na Pecce skupina his-
torického šermu REGO z Vrchlabí oslavila 35. naroze-
niny, akci trochu nepřálo až moc pěkné počasí, přesto 
měli návštěvníci v úmorném vedru možnost zhlédnout 
vystoupení z třicetileté války plné ostrých soubojů 
a břitkého vtipu. Poslední vystoupení bohužel odpískala 
dlouho dopředu předpovídaná bouřka, a tak hrstka ná-
vštěvníků měla možnost alespoň nahlédnout do interiéru 
hradu s výkladem. V Černé kuchyni se jim také dostalo 
fundovaného poučení o středověkých sečných i palných 

Výhodou farnosti Pecka bývalo vlastnictví několika hek-
tarů lesů – z prodeje dřeva bylo možné zaplatit podíly při 
stavebních akcích. Od loňského roku však lesy převzalo 
do své správy královéhradecké biskupství, které zpět do 
Pecky vyplácí pouze poměrnou částku 1 450 Kč ročně. 
Místo tohoto hlavního zdroje příjmů asi farnost jen tak 
náhradu nenajde. V případě plánování oprav musí tedy 
žádat o dotace a věřit, že budou peníze přiděleny. V letoš-
ním roce takto farnost získala dva dotační tituly: z Minis-
terstva kultury to bylo 90 tisíc Kč na opravu tří pontifi kál-
ních křesel z doby kartuziánů, která se nacházejí v kostele 
sv. Bartoloměje (dalších 29 tisíc Kč musí zafi nancovat 
farnost), a 210 tisíc Kč na druhou etapu opravy střechy na 
kostele sv. Maří Magdalény ve Stupné (polovinou z Fon-
du solidarity Biskupství královéhradeckého a polovinou 
z krajského úřadu v Hradci Králové). Na další projekty, 
jako je restaurování kamenné křížové cesty u kostela 
v Pecce nebo na opravu vitráží oken téhož kostela, získal 
dotaci Městys Pecka a farnost se podílí jen symbolickou 
částkou, kterou ale přesto není jednoduché nashromáždit. 
Díky příspěvkům dárců z řad místní i přespolní veřejnosti 
se to na štěstí zatím daří, na podporu různých akcí byly 
v rámci účtu farnosti zřízeny i příslušné variabilní symbo-

ly. Dík patří všem, kdo jakkoli pomohli. Například během 
vydařené Noci kostelů, která se konala v pátek 29. května 
se na dobrovolném vstupném vybralo téměř 2 000 korun 
jako příspěvek na opravu pontifi kálních křesel.

V loňském roce zase studenti pardubické konzerva-
toře uspořádali sérii varhanních koncertů a výtěžek asi 
14 tisíc korun věnovali farnosti. Bylo dohodnuto, že za 
tyto peníze bude pořízeno několik venkovních hracích 
prvků pro děti. Toto „hřišťátko“ už stojí na farní zahradě. 
Ještě je potřeba ho natřít a osadit lavičky, aby mohlo začít 
dělat radost dětem i maminkám.

Ve farnosti jsou i další novinky. Od letošní-
ho března fungují nové webové stránky s doménou
www.farnostpecka.cz, začal vycházet farní zpravodaj, na 
faře a ve farní stodole, kterou má pronajatou občanské 
sdružení Bezdružic, se konají různé kulturní akce, fara na-
bízí i víkendové pobyty. O prázdninách bude – stejně jako 
vloni – pro návštěvníky otevřen kostel sv. Bartoloměje 
v Pecce. Komentované prohlídky Romana Hanuše ml. bu-
dou probíhat o víkendech a k dostání budou nově i drobné 
upomínkové předměty. Farnost vydala svou turistickou vi-
zitku a také novou pohlednici s už opraveným kostelem.

-vk-

Okrsková soutěž v požárním sportu se vydařila

Soutěž se konala v sobotu 30. května 
odpoledne na louce za vsí směrem do 
Stupné. Soutěžit přijelo 8 družstev 
mužů, 4 družstva žen a 3 družstva ve-
teránů. Jako hosté přijeli mladí hasiči 
z Hřídelce. 

Soutěž byla zahájena nástupem 
všech družstev ve 13.30 hodin. 
Slavnostní ráz soutěžnímu odpo-
ledni dodaly sbory z Pecky, z Vido-
nic a místní, kteří mají své prapory 
a vzali je s sebou.

Všechny hasiče, hasičky a ostatní přítomné přízniv-
ce hasičstva jménem pořadatelů přivítal zástupce ve-
litele Petr Fól a poté v krátkosti pohovořil o význam-
ných momentech z historie bělského sboru. Přítomné 
pozdravila starostka obce Hana Štěrbová, popřála zda-
ru v soutěži, a aby se odpoledne všem vydařilo. Po ná-
sledném upřesnění pravidel soutěže velitelů družstev 
s rozhodčími se soutěž rozběhla.

Na útok podle rozlosování nastoupily ženy, muži 
zahájili štafetové běhy. Po ženách na útok nastupovali 
muži v kategorii Veteráni. Ti štafetu neběhali. Vrcholem 
soutěže byly útoky v kategorii Muži. Časy dosahované 
jak v útocích, tak ve štafetě byly měřeny elektronicky za 
bedlivého dozoru rozhodčích. Jednotlivé výsledky byly 
ihned zveřejňovány na přehledové tabuli, aby přítomní 
měli čerstvou informaci, jak je které družstvo úspěšné. 
Sportovní zápolení probíhalo plynule, bez zádrhelů, di-
váci své favority pokřiky povzbuzovali.

Pro dobrou náladu, pohodu, a aby se účastníci cítili 
spokojeni, pořadatelé připravili širokou nabídku občer-
stvení. Točilo se pivo Kozel 11°, podávány byly nealko-
holické i alkoholické nápoje, nabízeny byly teplé klobá-
sy a uzená krkovice přímo z udírny, dršťková polévka 
a hovězí guláš. Pro děti byly cukrovinky. Obsluha u pul-
tů se snažila, aby každý byl co nejrychleji obsloužen.

Nemalou měrou se o zdařilé odpoledne jistě zaslou-
žilo i počasí. Temná mračna se sice valila po obloze, 
zpočátku odpoledne i kratince pohrozila deštíkem, ale 
potom už v Bělé u Pecky nepršelo.

Soutěžní část odpoledne byla ukončena nástupem 
soutěžních družstev a vyhlášení výsledků. Družstva na 
prvních třech místech obdržela poháry, ostatní jako upo-
mínku sošku hasiče. Každé družstvo dostalo zalamino-
vaný diplom, speciálně pro něho vyrobený, s fotografi í 
jejich skupiny s technikou. Hasiči z Vidochova přivezli 
nové skleněné putovní poháry pro vítězná družstva v ka-
tegorii Muži a Ženy.

Závěrečná část odpoledního programu 
patřila všem, kteří se chtěli dále bavit při 
taneční hudbě v prostorném stanu i mimo 
něj. Veselo bylo hluboko do noci.

Soutěž v požárním sportu se vy-
dařila, jak bylo hodnoceno mnohými 
přítomnými. Hlavní rozhodčí Václav 
Záveský sdělil, že pořadatelům patří 
dík za milé prostředí, za zajištění a or-
ganizační zvládnutí celého dne, který 
zapadl do oslavy 120. výročí založení 
sboru. Pochvalou ocenil průběh dne 

i okrskový velitel Josef Nyč.
Poděkování bělského sboru patří všem osmi sponzorům, 

kteří se svým ochotným přispěním nemalou měrou zaslou-
žili o zdárnou přípravu a průběh hasičské soutěže. Starosta 
sboru děkuje všem členům sboru, příznivcům a ženám ob-
sluhy, všem, kteří se svým způsobem podíleli na přípravě, 
zajištění a plynulém průběhu celého odpoledne.

Umístění jednotlivých soutěžních družstev 
hasičských sborů 15. okrsku.

Vítězným družstvům ze Staňkova gratulujeme 
a přejeme jim, aby zdárně reprezentovali náš okrsek 
ve vyšších hasičských soutěžích. Poděkování a uznání 
však patří všem zúčastněným soutěžním družstvům.

 Petr Pavel
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Benefi ční festival hudby a divadla

PECKA 2015
26.–27. 6. 2015 na hradě Pecka

Vystoupí: Burdon Folk Band (Ukrajina), Čankišou, Voilá!, Circus Problem, Mackie Messer Band, 
Racoons, Nahá sestra, Spolčení hlupců, Pohadlo a další …

Výtěžek festivalu pořadatelé tradičně věnují na dobročinné účely.
www.bezdruzic.cz

pozvánka
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�Hasiči �

kategorie Ženy
pořadí soutěžní družstvo čas ve vteřinách

útok štafeta
1. Staňkov 33,18 67,95
2. Kal 41,14 74,95
3. Vidonice 48,96 75,26
4. Lhota u Pecky N 70,86

kategorie Veteráni
pořadí soutěžní družstvo čas útoku ve vteřinách 

1. Bukovina u Pecky 51,94
2. Vidonice 77,18
3. Kal 78,84

Česko-slovenský ultra trail 2014
Láďa Erbert – nejlepší z Čechů a Slováků
Tyto závody nejsou pro nějaká ořezávátka. Uspět 
v nich znamená překonat dlouhodobou fyzickou zátěž, 
překonat někdy chuť to zabalit. Zkrátka a dobře – jsou 
to závody pro opravdové chlapy. Jen považte – trať 
musí být delší než 100 km a měla by mít převýšení nej-
méně 3 000 metrů (například Stovka Podkrkonoším, 
která povede přes Pecku 16. října 2015, měří 106 km 
a převýšení o dost překračuje požadovaných 3 000 me-
trů). Nejlepší na trati bojují více než 13 hodin, běží po 
polních i lesních cestách, v noci i za dne, z kopce i do 
kopce a ne vždy je příjemná bezvětrná a bezdeštivá 
pohoda. Závodníci musí volit vhodné občerstvení jako 
zdroj energie i vhodné doplňování tekutin. Tedy žádná 
procházka růžovým sadem.

Z celkem 25 závodů se do stanovení celkového 
pořadí počítá výsledek z 8 pro závodníka nejúspěš-
nějších závodů. Umístění a dosažený čas spolu k ko-
efi cientem obtížnosti závodu se převádí na doby, je-
jichž součet určuje celkové pořadí. Ironií ročníku 2014 

je, že Česko-slovenský ultra trail vyhrál Maďar Gá-
bor Nyakas celkovým ziskem 685,56 bodu. Hned na 
2. místě z 1 676 klasifi kovaných závodníků se ziskem 
670,99 bodu se stal Peckovák Ladislav Erbert, který 
martyrium závodu absolvoval 9 krát. Že v Pecce rostou 
k sobě „tvrdí hoši“, dokazuje účast dvou dalších rodi-
lých Peckováků. Na 8. místě celkového pořadí fi guruje 
Mgr. Petr Pecháň. Ten se zúčastnil 10 závodů a získal 
591,91 bodu a na 81. místě je Zdeněk Kalenský se zis-
kem 276,98 bodu. 

Pro ročník 2015 je opět vypsáno 25 závodů, na 
kterých lze získat body do celkové klasifi kace. Osm 
závodů bude na Slovensku, ostatní se poběží v České 
republice. V našem kraji to byla Krakonošova stovka 
ve Vrchlabí 19.-20. června a již zmíněná Stovka Pod-
krkonoším se startem a cílem v Brusnici. 

Držme tedy našim borcům pěsti, aby získali ještě 
lepší umístění a ještě více krásných zážitků!

Jiří Styblík

kategorie Muži
pořadí soutěžní družstvo čas ve vteřinách

útok štafeta
1. Staňkov 36,12 55,18
2. Bukovina u Pecky 36,96 56,68
3. Kal 39,84 55,87
4. Pecka 32,78 64,65
5. Lhota u Pecky 41,04 60,85
6. Vidochov 43,70 57,56
7. Vidonice 43,06 71,36
8. Bělá u Pecky 47,24 62,68

Pořadatelství okrskového kola soutěže v požárním sportu se letos ujal Sbor dobrovolných hasičů v Bělé u Pecky. 
Místní hasiči to zároveň pojali jako připomínku 120 let trvání svého sboru. Ten byl založen v roce 1895. 

Peloton „Na kole dětem“ se zastavil na hradě
Jen pro informaci uvá-
dím: „Na kole dětem“ 
je projekt, ve kterém 
se získávají peníze na 
pomoc dětským onko-
logickým pacientům. 
Cituji slova pana profe-
sora Pafka na jedné za-
stávce tour: „Víte, když 
rodinu zasáhne one-
mocnění, onkologické 
onemocnění, a k tomu 
ještě dítěte, rodinu to 
značně poznamená. Ve 
velké většině případů 
musí jeden z rodičů 
opustit zaměstnání a na 
plný úvazek věnovat péči nemocnému dítěti. To trvá 
hodně měsíců, někdy i roků. Finanční příjmy rodiny 
značně klesnou. Někdy se i rodiny rozpadají. Děti mají 
hrazenu zdravotní péči ze zdravotního pojištění, ale na 
rekondiční pobyty již nikdo nepřispívá. Takto posti-
ženým rodinám ve velké většině chybí prostředky na 
rekondiční pobyt, aby se vyléčené děti mohly dostat 
do běžného života. Zde je proto nadační fond Josefa 
Zimovčáka, „Na kole dětem,“ ze kterého se rekondiční 

pobyty hradí. Uhradit se 
může jen tolik pobytů, 
kolik se podaří sehnat 
fi nančních prostředků“. 
V roce 2014 se poda-
řilo sehnat více než 
1 milion korun. Účet 
fondu je transparentní 
a je známo, kdo přispěl 
a kde byly finanční 
prostředky použity.

Letošní ročník byl 
již šestý a trasa, která 
vedla napříč Českou 
republikou, byla rozdě-
lena do deseti etap, kde 
peloton navštívil 58 za-

stávkových obcí a měst. Celková trasa byla dlouhá 
1 362 km. 

V neděli 7. června, ve čtvrté etapě z Kořenova do 
Velin, se peloton zastavil na hradě Pecka. Za krásné-
ho letního počasí v Kořenově přišla cyklisty pozdravit 
a odstartovat jejich tour biatlonová královna Gábina 
Soukalová se svým přítelem, olympionikem Petrem 
Koukalem. Mimo jiné, Petrův otec, Petr Koukal starší, 
jel celou tour a byl i u nás na hradě. Z Kořenova cesta 



Farnost Pecka pod vedením faráře P. Mariusze Robaka MSF ožívá, její správa však není jednoduchá. Na sta-
rost má 9 kostelů, z nichž několik prochází letitými opravami a sehnat na ně peníze je v dnešní době pro malé 
farnosti stále složitější.

Výročí lidické tragédie je pro Pecku každoročně vý-
znamnou událostí. Společně s ostatními lidickými muži 
byl totiž 10. června 1942 zavražděn i peckovský rodák 
a poslední lidický farář P. Josef Štemberka. Na smrt šel 
dobrovolně poté, co odmítl milost nabízenou Němci 
a rozhodl se, že v těžké chvíli neopustí své farníky. Vyso-
ký morální kredit Štemberkovy volby a jeho odkaz byly 
oceněny i vysokými státními vyznamenáními.

V letošním roce, v neděli 7. června, byla v Pecce za 
Josefa Štemberku sloužena mše Božího Těla. V krátkém 
proslovu jeho osobnost připomněla starostka Pecky Hana 
Štěrbová. Samotná slavnost svým pojetím navázala na pů-
vodní tradici a po více než 60 letech se odehrála pod širým 
nebem. Procesí s monstrancí, baldachýnem a družičkami 
prošlo z náměstí zpět ke kostelu, kde byl na závěr slavnos-
ti posvěcen nově restaurovaný pískovcový kříž.

Při příležitosti vzpomínkového dopoledne byla ote-
vřena i nová expozice věnovaná P. Josefu Štemberkovi 
v muzeu Nadi Hamanové na peckovském náměstí.

Věra Kociánová

Co je nového v peckovské farnosti?

Pecka vzpomínala na pátera Štemberku
Tak už je to víc než tři měsíce od doby, co nové hradní pometlo s řadou pomocníků vymetlo z nádvoří posled-
ní zbytky sněhu, z parapetů u oken pochcípané mouchy, z rohů pavouky, všechno společně umyli, naleštili, 
no zkrátka připravili ten náš peckovský hrad na novou turistickou sezónu. 

Pořád se něco děje… i na peckovském hradě
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Vloni v srpnu přijel v rámci oslav 450. výročí naro-
zení K. Haranta koncertovat sbor Collegium 419. Pecku 
dobře zná, účastnil se několika ročníků HSHZ. Sbormistr 
Čeněk Svoboda se tehdy nabídl, že rád pomůže s propa-
gací slavností mezi sbory. Jak slíbil, tak se i stalo. I díky 
němu tak máme 12 sborů, které přijedou interpretovat 
historickou hudbu.

Na přetrženou nit je tedy navázáno. XI. ročník bude 
zahájen v pátek 19. června ve 20 hodin na hradě Pecka. 
Koncert s názvem Italia mia a podtitulem Láska zakletá 

do madrigalu bude v režii pana Čeňka Svobody a pro-
běhne při svíčkách. Doufáme, že samotný název i atmo-
sféra přilákají široké publikum.

V sobotu proběhne hodnocená přehlídka, na níž jed-
notlivé soubory předvedou své umění. Podle stanovených 
podmínek budou prezentovat vícehlasou hudbu renesan-
ce a raného baroka. Výkony bude posuzovat odborná po-
rota. Ani letos nebude udělovat 1., 2. nebo 3. místo, ale 
vyzdvihne, čím který sbor vyniká nad ostatními. Naše 
slavnosti jsou tím specifi cké, nemáme pevně dané kate-
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Arnoštovské vytrubování

Arnoštovské vytrubování

Harantovské slavnosti historického zpěvu se od roku 1993 konaly každý lichý rok, a to až do roku 2013. Možná 
to bylo třináctkou na konci, možná shodou jiných okolností, sbory se přihlásily čtyři, takže jsme konání festivalu 
odvolali. V termínu konání slavností tehdy proběhl na hradě koncert sboru Amabile ze SOŠPg v Nové Pace. 

Harantovské slavnosti historického zpěvu se od roku 1993 konaly každý lichý rok, a to až do roku 2013. Možná 
to bylo třináctkou na konci, možná shodou jiných okolností, sbory se přihlásily čtyři, takže jsme konání festivalu 
odvolali. V termínu konání slavností tehdy proběhl na hradě koncert sboru Amabile ze SOŠPg v Nové Pace. 
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Hrad se slavnostně otevřel v sobotu 
28. března. Na svou každoroční ces-
tu na Pecku se vydal i Kryštof Harant 
s chotí a dvořany. Na jeho sídle ho 
těsně před polednem uvítal nadšený 
dav Peckováků a turistů, kteří se na tu 
slávu přijeli podívat z širokého oko-
lí. Po úvodních uvítacích proslovech 
vypověděla dnes již bývalá kastelán-
ka Věra Kociánová Harantovi, jak 
probíhal uplynulý rok ve zdech jeho 
paláce, jak se pokročilo s opravami, 
co nového, co při starém. Hned v zá-
pětí vypověděla Harantovi taky svoji 
službu, alespoň tedy službu při správě 
hradu, jelikož jak měli možnost slyšet 
zúčastnění, utvrdila Haranta v tom, že 
i nadále bude jeho věrnou a oddanou 
poddanou. Následně předala klíč do 
rukou nového kastelána, mě Honzy 
Murdycha, který ho Harantovi hned 
na chvilku půjčil, aby hrad odemkl 
pro všechny. Nová sezóna začala. Dů-
stojně. Velmi milým doplněním Ha-
rantovy návštěvy na Pecce byl veliko-
noční jarmark s živou muzikou. 

Netradiční pohled na hrad se na-
skytl místním v noci z druhého na 
třetího dubna. V rámci celosvětové 
osvětové kampaně Light It Up Blue se hrad rozsvítil do 
netypické modré barvy. Stejně jako Pecka svítili v tu noc 
modrou barvou třeba Eiffelova věž v Paříži nebo Ope-
ra v australském Sydney. Úkolem každoroční kampaně 
je zvýšit povědomí o autismu. Viditelnost trochu kazila 
právě probíhající sněhová vánice.

Hned na začátku dubna také odstartovala akce s ná-
zvem Ku hradu krok. Trochu možná soutěž, ale spíš tako-
vé pobídnutí pro místní, aby neváhali a občas, teda spíš 
pravidelněji si to na hrad do kopce vyšlápli po svých. 
Co přeci může být příjemnějšího než se projít, užít si ten 
bezkonkurenční výhled do okolí, který se člověku naho-
ře u hradu naskytne a zároveň udělat něco víc pro své 
zdraví. Po třech měsících je tu jasný kandidát na největ-
ší počet křížků za jednotlivé výstup, nicméně zasvěce-
ní tuší, že to s tou výhrou na počet výstupů nebude tak 
úplně zasloužené. Vrcholová knížka je poměrně pěkně 
plná, chvályhodné je taky to, že za ty tři měsíce nikdo ne-
ukradl ani knížku a ani tužku, kterou se poctiví zdolávači 

peckovského kopce zapisují. Je jich 
už přes padesát, takže neváhejte 
a přidejte se taky, pilným výšlapem 
můžete celou řadu z nich pohodlně 
předehnat.

Tradiční akcí na hradě je dubno-
vý koncert komorního sboru Piffera-
ios z Lázní Bělohradu. Letos se na 
hradě představili v sobotu 25. dubna 
společně s pražským souborem Tibia 
Pragensis, no a klenbový sál na Pec-
ce doslova praskal… v klenbách.

Čtrnáct dní na to se nádvoří hra-
du rozeznělo tóny zcela jiného ra-
žení. Na podiu při vzpomínkovém 
koncertě na úžasnou osobnost Karla 
Kryla s jeho písněmi vystoupil kyta-
rista Jarda Čížek. A v tomhle přípa-
dě je potřeba trochu rozmrzele říct, 
že kdyby se na koncert nepřišli podí-
vat chalupáři a turisti, mohli jsme ho 
v klidu pořádat někde v menším ka-
mrlíku… akce na hradě jsou oprav-
du i pro místní, takže, Peckováci, 
nemusíte mít strach, ten kopec zas 
tak hrozně vysoký není. Navíc Kryl 
je i 20 let po smrti osobnost, která 
vám má co říct, možná by i vaše děti 
ocenily, kdybyste jim dali možnost 

dozvědět se, že máme i větší Čechy než je Láďa Růžička 
a Martina Sáblíková. Tak pro příště… 

V neděli 7. června hrad hostil akci ze zcela jiného 
soudku. Na Pecku zavítal peloton cyklistické tour nazva-
né Na kole dětem – charitativní sportovní akce, jejímž 
úkolem je sehnat nějakou tu korunu pro onkologicky ne-
mocné děti. Více o celé akci se dočtete na jiném místě 
Listů Peckovska.

A jak to vypadá, peckovský hrad přežil bez větší 
újmy i tradiční dobývání. Letos na Pecce skupina his-
torického šermu REGO z Vrchlabí oslavila 35. naroze-
niny, akci trochu nepřálo až moc pěkné počasí, přesto 
měli návštěvníci v úmorném vedru možnost zhlédnout 
vystoupení z třicetileté války plné ostrých soubojů 
a břitkého vtipu. Poslední vystoupení bohužel odpískala 
dlouho dopředu předpovídaná bouřka, a tak hrstka ná-
vštěvníků měla možnost alespoň nahlédnout do interiéru 
hradu s výkladem. V Černé kuchyni se jim také dostalo 
fundovaného poučení o středověkých sečných i palných 

Výhodou farnosti Pecka bývalo vlastnictví několika hek-
tarů lesů – z prodeje dřeva bylo možné zaplatit podíly při 
stavebních akcích. Od loňského roku však lesy převzalo 
do své správy královéhradecké biskupství, které zpět do 
Pecky vyplácí pouze poměrnou částku 1 450 Kč ročně. 
Místo tohoto hlavního zdroje příjmů asi farnost jen tak 
náhradu nenajde. V případě plánování oprav musí tedy 
žádat o dotace a věřit, že budou peníze přiděleny. V letoš-
ním roce takto farnost získala dva dotační tituly: z Minis-
terstva kultury to bylo 90 tisíc Kč na opravu tří pontifi kál-
ních křesel z doby kartuziánů, která se nacházejí v kostele 
sv. Bartoloměje (dalších 29 tisíc Kč musí zafi nancovat 
farnost), a 210 tisíc Kč na druhou etapu opravy střechy na 
kostele sv. Maří Magdalény ve Stupné (polovinou z Fon-
du solidarity Biskupství královéhradeckého a polovinou 
z krajského úřadu v Hradci Králové). Na další projekty, 
jako je restaurování kamenné křížové cesty u kostela 
v Pecce nebo na opravu vitráží oken téhož kostela, získal 
dotaci Městys Pecka a farnost se podílí jen symbolickou 
částkou, kterou ale přesto není jednoduché nashromáždit. 
Díky příspěvkům dárců z řad místní i přespolní veřejnosti 
se to na štěstí zatím daří, na podporu různých akcí byly 
v rámci účtu farnosti zřízeny i příslušné variabilní symbo-

ly. Dík patří všem, kdo jakkoli pomohli. Například během 
vydařené Noci kostelů, která se konala v pátek 29. května 
se na dobrovolném vstupném vybralo téměř 2 000 korun 
jako příspěvek na opravu pontifi kálních křesel.

V loňském roce zase studenti pardubické konzerva-
toře uspořádali sérii varhanních koncertů a výtěžek asi 
14 tisíc korun věnovali farnosti. Bylo dohodnuto, že za 
tyto peníze bude pořízeno několik venkovních hracích 
prvků pro děti. Toto „hřišťátko“ už stojí na farní zahradě. 
Ještě je potřeba ho natřít a osadit lavičky, aby mohlo začít 
dělat radost dětem i maminkám.

Ve farnosti jsou i další novinky. Od letošní-
ho března fungují nové webové stránky s doménou
www.farnostpecka.cz, začal vycházet farní zpravodaj, na 
faře a ve farní stodole, kterou má pronajatou občanské 
sdružení Bezdružic, se konají různé kulturní akce, fara na-
bízí i víkendové pobyty. O prázdninách bude – stejně jako 
vloni – pro návštěvníky otevřen kostel sv. Bartoloměje 
v Pecce. Komentované prohlídky Romana Hanuše ml. bu-
dou probíhat o víkendech a k dostání budou nově i drobné 
upomínkové předměty. Farnost vydala svou turistickou vi-
zitku a také novou pohlednici s už opraveným kostelem.

-vk-

Okrsková soutěž v požárním sportu se vydařila

Soutěž se konala v sobotu 30. května 
odpoledne na louce za vsí směrem do 
Stupné. Soutěžit přijelo 8 družstev 
mužů, 4 družstva žen a 3 družstva ve-
teránů. Jako hosté přijeli mladí hasiči 
z Hřídelce. 

Soutěž byla zahájena nástupem 
všech družstev ve 13.30 hodin. 
Slavnostní ráz soutěžnímu odpo-
ledni dodaly sbory z Pecky, z Vido-
nic a místní, kteří mají své prapory 
a vzali je s sebou.

Všechny hasiče, hasičky a ostatní přítomné přízniv-
ce hasičstva jménem pořadatelů přivítal zástupce ve-
litele Petr Fól a poté v krátkosti pohovořil o význam-
ných momentech z historie bělského sboru. Přítomné 
pozdravila starostka obce Hana Štěrbová, popřála zda-
ru v soutěži, a aby se odpoledne všem vydařilo. Po ná-
sledném upřesnění pravidel soutěže velitelů družstev 
s rozhodčími se soutěž rozběhla.

Na útok podle rozlosování nastoupily ženy, muži 
zahájili štafetové běhy. Po ženách na útok nastupovali 
muži v kategorii Veteráni. Ti štafetu neběhali. Vrcholem 
soutěže byly útoky v kategorii Muži. Časy dosahované 
jak v útocích, tak ve štafetě byly měřeny elektronicky za 
bedlivého dozoru rozhodčích. Jednotlivé výsledky byly 
ihned zveřejňovány na přehledové tabuli, aby přítomní 
měli čerstvou informaci, jak je které družstvo úspěšné. 
Sportovní zápolení probíhalo plynule, bez zádrhelů, di-
váci své favority pokřiky povzbuzovali.

Pro dobrou náladu, pohodu, a aby se účastníci cítili 
spokojeni, pořadatelé připravili širokou nabídku občer-
stvení. Točilo se pivo Kozel 11°, podávány byly nealko-
holické i alkoholické nápoje, nabízeny byly teplé klobá-
sy a uzená krkovice přímo z udírny, dršťková polévka 
a hovězí guláš. Pro děti byly cukrovinky. Obsluha u pul-
tů se snažila, aby každý byl co nejrychleji obsloužen.

Nemalou měrou se o zdařilé odpoledne jistě zaslou-
žilo i počasí. Temná mračna se sice valila po obloze, 
zpočátku odpoledne i kratince pohrozila deštíkem, ale 
potom už v Bělé u Pecky nepršelo.

Soutěžní část odpoledne byla ukončena nástupem 
soutěžních družstev a vyhlášení výsledků. Družstva na 
prvních třech místech obdržela poháry, ostatní jako upo-
mínku sošku hasiče. Každé družstvo dostalo zalamino-
vaný diplom, speciálně pro něho vyrobený, s fotografi í 
jejich skupiny s technikou. Hasiči z Vidochova přivezli 
nové skleněné putovní poháry pro vítězná družstva v ka-
tegorii Muži a Ženy.

Závěrečná část odpoledního programu 
patřila všem, kteří se chtěli dále bavit při 
taneční hudbě v prostorném stanu i mimo 
něj. Veselo bylo hluboko do noci.

Soutěž v požárním sportu se vy-
dařila, jak bylo hodnoceno mnohými 
přítomnými. Hlavní rozhodčí Václav 
Záveský sdělil, že pořadatelům patří 
dík za milé prostředí, za zajištění a or-
ganizační zvládnutí celého dne, který 
zapadl do oslavy 120. výročí založení 
sboru. Pochvalou ocenil průběh dne 

i okrskový velitel Josef Nyč.
Poděkování bělského sboru patří všem osmi sponzorům, 

kteří se svým ochotným přispěním nemalou měrou zaslou-
žili o zdárnou přípravu a průběh hasičské soutěže. Starosta 
sboru děkuje všem členům sboru, příznivcům a ženám ob-
sluhy, všem, kteří se svým způsobem podíleli na přípravě, 
zajištění a plynulém průběhu celého odpoledne.

Umístění jednotlivých soutěžních družstev 
hasičských sborů 15. okrsku.

Vítězným družstvům ze Staňkova gratulujeme 
a přejeme jim, aby zdárně reprezentovali náš okrsek 
ve vyšších hasičských soutěžích. Poděkování a uznání 
však patří všem zúčastněným soutěžním družstvům.

 Petr Pavel
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Benefi ční festival hudby a divadla

PECKA 2015
26.–27. 6. 2015 na hradě Pecka

Vystoupí: Burdon Folk Band (Ukrajina), Čankišou, Voilá!, Circus Problem, Mackie Messer Band, 
Racoons, Nahá sestra, Spolčení hlupců, Pohadlo a další …

Výtěžek festivalu pořadatelé tradičně věnují na dobročinné účely.
www.bezdruzic.cz

pozvánka
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�Hasiči �

kategorie Ženy
pořadí soutěžní družstvo čas ve vteřinách

útok štafeta
1. Staňkov 33,18 67,95
2. Kal 41,14 74,95
3. Vidonice 48,96 75,26
4. Lhota u Pecky N 70,86

kategorie Veteráni
pořadí soutěžní družstvo čas útoku ve vteřinách 

1. Bukovina u Pecky 51,94
2. Vidonice 77,18
3. Kal 78,84

Česko-slovenský ultra trail 2014
Láďa Erbert – nejlepší z Čechů a Slováků
Tyto závody nejsou pro nějaká ořezávátka. Uspět 
v nich znamená překonat dlouhodobou fyzickou zátěž, 
překonat někdy chuť to zabalit. Zkrátka a dobře – jsou 
to závody pro opravdové chlapy. Jen považte – trať 
musí být delší než 100 km a měla by mít převýšení nej-
méně 3 000 metrů (například Stovka Podkrkonoším, 
která povede přes Pecku 16. října 2015, měří 106 km 
a převýšení o dost překračuje požadovaných 3 000 me-
trů). Nejlepší na trati bojují více než 13 hodin, běží po 
polních i lesních cestách, v noci i za dne, z kopce i do 
kopce a ne vždy je příjemná bezvětrná a bezdeštivá 
pohoda. Závodníci musí volit vhodné občerstvení jako 
zdroj energie i vhodné doplňování tekutin. Tedy žádná 
procházka růžovým sadem.

Z celkem 25 závodů se do stanovení celkového 
pořadí počítá výsledek z 8 pro závodníka nejúspěš-
nějších závodů. Umístění a dosažený čas spolu k ko-
efi cientem obtížnosti závodu se převádí na doby, je-
jichž součet určuje celkové pořadí. Ironií ročníku 2014 

je, že Česko-slovenský ultra trail vyhrál Maďar Gá-
bor Nyakas celkovým ziskem 685,56 bodu. Hned na 
2. místě z 1 676 klasifi kovaných závodníků se ziskem 
670,99 bodu se stal Peckovák Ladislav Erbert, který 
martyrium závodu absolvoval 9 krát. Že v Pecce rostou 
k sobě „tvrdí hoši“, dokazuje účast dvou dalších rodi-
lých Peckováků. Na 8. místě celkového pořadí fi guruje 
Mgr. Petr Pecháň. Ten se zúčastnil 10 závodů a získal 
591,91 bodu a na 81. místě je Zdeněk Kalenský se zis-
kem 276,98 bodu. 

Pro ročník 2015 je opět vypsáno 25 závodů, na 
kterých lze získat body do celkové klasifi kace. Osm 
závodů bude na Slovensku, ostatní se poběží v České 
republice. V našem kraji to byla Krakonošova stovka 
ve Vrchlabí 19.-20. června a již zmíněná Stovka Pod-
krkonoším se startem a cílem v Brusnici. 

Držme tedy našim borcům pěsti, aby získali ještě 
lepší umístění a ještě více krásných zážitků!

Jiří Styblík

kategorie Muži
pořadí soutěžní družstvo čas ve vteřinách

útok štafeta
1. Staňkov 36,12 55,18
2. Bukovina u Pecky 36,96 56,68
3. Kal 39,84 55,87
4. Pecka 32,78 64,65
5. Lhota u Pecky 41,04 60,85
6. Vidochov 43,70 57,56
7. Vidonice 43,06 71,36
8. Bělá u Pecky 47,24 62,68

Pořadatelství okrskového kola soutěže v požárním sportu se letos ujal Sbor dobrovolných hasičů v Bělé u Pecky. 
Místní hasiči to zároveň pojali jako připomínku 120 let trvání svého sboru. Ten byl založen v roce 1895. 

Peloton „Na kole dětem“ se zastavil na hradě
Jen pro informaci uvá-
dím: „Na kole dětem“ 
je projekt, ve kterém 
se získávají peníze na 
pomoc dětským onko-
logickým pacientům. 
Cituji slova pana profe-
sora Pafka na jedné za-
stávce tour: „Víte, když 
rodinu zasáhne one-
mocnění, onkologické 
onemocnění, a k tomu 
ještě dítěte, rodinu to 
značně poznamená. Ve 
velké většině případů 
musí jeden z rodičů 
opustit zaměstnání a na 
plný úvazek věnovat péči nemocnému dítěti. To trvá 
hodně měsíců, někdy i roků. Finanční příjmy rodiny 
značně klesnou. Někdy se i rodiny rozpadají. Děti mají 
hrazenu zdravotní péči ze zdravotního pojištění, ale na 
rekondiční pobyty již nikdo nepřispívá. Takto posti-
ženým rodinám ve velké většině chybí prostředky na 
rekondiční pobyt, aby se vyléčené děti mohly dostat 
do běžného života. Zde je proto nadační fond Josefa 
Zimovčáka, „Na kole dětem,“ ze kterého se rekondiční 

pobyty hradí. Uhradit se 
může jen tolik pobytů, 
kolik se podaří sehnat 
fi nančních prostředků“. 
V roce 2014 se poda-
řilo sehnat více než 
1 milion korun. Účet 
fondu je transparentní 
a je známo, kdo přispěl 
a kde byly finanční 
prostředky použity.

Letošní ročník byl 
již šestý a trasa, která 
vedla napříč Českou 
republikou, byla rozdě-
lena do deseti etap, kde 
peloton navštívil 58 za-

stávkových obcí a měst. Celková trasa byla dlouhá 
1 362 km. 

V neděli 7. června, ve čtvrté etapě z Kořenova do 
Velin, se peloton zastavil na hradě Pecka. Za krásné-
ho letního počasí v Kořenově přišla cyklisty pozdravit 
a odstartovat jejich tour biatlonová královna Gábina 
Soukalová se svým přítelem, olympionikem Petrem 
Koukalem. Mimo jiné, Petrův otec, Petr Koukal starší, 
jel celou tour a byl i u nás na hradě. Z Kořenova cesta 
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Exkurze do Archeoparku Všestary
Ve čtvrtek 18. června odjeli čtvrťáci na exkurzi do 
pravěké vesnice ve Všestarech, protože se o pravě-
ku učili ve vlastivědě, četli knížku Eduarda Štorcha 
Osada havranů, bavilo je to a na exkurzi se moc tě-
šilo. Jejich očekávání je nezklamalo. Expozice zača-
la uvnitř muzea, kde ve třech podlažích děti poznaly 
život prvních předchůdců člověka. V prvním podlaží 
jsme byli jakoby pod zemí, kde jsme viděli, co všech-
no může najít archeolog v zemi, za velkým akváriem 
jsme zkoumali dno řeky Labe, procházeli jsme jes-
kyní s nástěnnými malbami a viděli, jak předchůdci 
člověka pohřbívali své mrtvé. O patro výš jsme na 
velikém modelu pozorovali krajinu podél soutoku 
řeky Labe a řeky Orlice, jak vypadala krajina prvních 

zemědělců, a ve třetím podlaží jsme přes skleněnou 
podlahu viděli tuto krajinu z ptačí perspektivy. Podél 
stěn jsme si prohlédli exponáty nálezů od nejstarších 
z doby kamenné až po ty nejmladší z doby bronzo-
vé a železné. Přitom jsme si dávali hádanky, k čemu 
asi předměty sloužily. Program pokračoval krátkým 
filmem, jak vznikala pravěká vesnice vedle muzea. 
A pak už jsme se všichni těšili do venkovního areálu. 
Prohlédli jsme si všechny příbytky a domy, vyzkou-
šeli jsme si mezi dvěma kameny mlít mouku, dřevě-
ným hákem obdělávat pole, brousit kamenné nástroje, 
a dokonce házet oštěpem. A byli mezi námi i zdatní 
lovci! Všem se nám exkurze moc líbila.

-mr-

Žáci 1. až 9. třídy se svými kresbami zapoji-
li do 1. ročníku regionální výtvarné soutěže 
Podzvičinsko očima dětí. Nejhezčí obrázky 
z naší školy byly odeslány odborné porotě 
do Bílé Třemešné. 

Ve 4. kategorii získala 3. místo Karolína 
Jiřičková z 8. třídy. Čestné uznání bylo udě-
leno Dagmar Zeleňákové taktéž z 8. třídy.

Vítězné obrázky ze všech zúčastněných 
škol byly vystaveny v kostele sv. Jana Ne-
pomuckého na Zvičině. Zde 2. května 2015 
proběhlo vyhlášení vítězů a předání diplo-
mů a věcných cen.

Oběma dívkám blahopřejeme. 
Alena Stránská

Podzvičinsko očima dětí – výtvarná soutěž

Čtvrťáci získali řidičák na kolo

Školní výlet 1. stupně do Jaroměře

Protože čtvrťáci v letošním roce dovrší nebo již dovršili 
10 let, získali také svůj první řidičský průkaz na kolo. 
Této zatěžkávací zkoušce předcházela praktická výuka 
s p. Řeháčkem ve škole, potom následovalo pilné uče-
ní a nakonec praktická zkouška ve čtvrtek 11. června 
na dopravním hřišti v Nové Pace. Nejdříve děti napsa-
ly testy a potom jezdily na kole podle pravidel. Všichni 
vzali tento úkol vážně, někteří měli opravdovou trému, 

ale nakonec zvládli všichni na výbornou a řidičák si vez-
li domů. Nejlepší tři navíc byli odměněni tričkem s lo-
gem autoškoly Vašek. Teď již zbývá popřát dětem hodně 
šťastných kilometrů, nezapomenout na pravidla, která se 
naučily. Hlavně však být opatrný, používat hlavu, nebýt 
zbrklý, aby ty nadcházející prázdniny byly ty nejkrás-
nější.

Monika Rejlová

V pátek 12. června 
všechny děti 1. stupně 
vyjely na školní výlet 
do Muzea magie a kou-
zel v Jaroměři, kde byl 
připravený pěkný pro-
gram. Nejprve s krás-
nými triky a kouzly vy-
stoupil kouzelník, který 
do svého programu děti 
zapojoval, takže si děti 
vykouzlily třeba hrdlič-
ku. S ním celým progra-
mem vystupoval klaun, 
který se velice líbil, 
a děti se moc nasmály. 
Potom jsme si prohlédli muzeum, kde byly vystave-
ny originály kouzelnických pomůcek, rekvizit a velice 
cenné staré plakáty na kouzelnická představení. Vedle 
muzea jsme zvládli projít bludištěm a pokračovali jsme 
o kousek dál na místním koupališti, kde se děti učily 
vyrábět zvířátka z dlouhých nafukovacích balónků. 
Každý dostal jedno zvířátko a výbornou zmrzlinu. 

Pak jsme se rozdělili na 2 skupiny, prvňáci odjeli 
vláčkem do záchranné stanice Jaro Jaroměř, která se 
stará o opuštěná nebo raněná zvířátka z volné přírody. 
Zasmáli se u voliéry s veverkou, která jako mládě vy-

padla z hnízda, obdivo-
vali polární lišku, která 
utekla z kožešinové far-
my, pohladili si fretku, 
kterou majitel vypustil 
do volné přírody, pro-
tože se již o ni nechtěl 
starat. Viděli zblízka 
srnčata a spoustu ptá-
ků. Dětem se prohlídka 
s vyprávěním velice lí-
bila, ani se jim nechtělo 
domů.

Pro druhou skupinu 
od 2. do 5. třídy přijel 
také vláček a odvezl nás 

do pevnosti v Josefově. Děti dostaly do rukou kaha-
ny, aby viděly na cestu, a za průvodkyní se pustily na 
prohlídku chodeb pevnosti. Chvílemi měli strach i ti 
největší hrdinové, zvlášť když nám slečna průvodky-
ně zhasla svíčku a my museli kousek cesty zvládnout 
úplně potmě, abychom si vyzkoušeli, jak se vojákům 
v podzemí žilo. Ale pro všechny to byl zážitek, dokon-
ce někteří říkali, že by šli znovu.

Byl to nádherný výlet, k celkové pohodě nám přálo 
i  počasí, po celý den nás provázelo sluníčko.

-mr-

Jak jste to myslel, pane Shakespeare
4. června přijeli žáky 2. stupně poučit a předvést 
jim své umění 2 herci, členové Divadélka pro školy 
z Hradce Králové. Hlavním tématem bylo dílo Wil-
liama Shakespeara, které dětem přiblížili vtipnou 
a nevážnou formou. Pohovořili a velmi promyšleně 
okomentovali díla Richard III., Marná lásky snaha 
a Romeo a Julie. Vysvětlili děj, důležité pasáže her 

také s velkou dávkou humoru a s krásnými kostýmy 
a rekvizitami zahráli. Do her vtahovali i publikum 
drobnými epizodními rolemi. Žáky jejich vystoupe-
ní velmi zaujalo, byli pozorní a opakované výbuchy 
smíchu byli jistě odměnou i oběma sympatickým 
hercům.

-ls-

O osudech numismatické sbírky hradu Pecka
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Numismatika jako sběratelský obor má u nás své počátky v 19. století, ofi ciálně byla ustanovena v roce 1919 
založením Numismatické společnosti československé. Sběratelství mincí bylo za první republiky spíše výsa-
dou městské společenské smetánky, podnikatelů, vědců, univerzitních profesorů apod. Jen ojediněle mezi 
ně pronikl průměrný člověk z venkova. Z našeho blízkého okolí to byl snad jen Antonín Anton, obchodník 
železem z Nové Paky. Naopak po druhé světové válce zažívá numismatický obor určitý rozkvět, počet členů 
Numismatické společnosti československé vzrostl rychle na dvojnásobek, pobočky společnosti a numismatic-
ké kroužky vznikají i mimo velká města. U nás byly aktivní například numismatické kroužky v Hostinném, 
ve Vrchlabí nebo v Turnově. V Nové Pace sice kroužek neexistoval, jednotlivě se ale numismatikou zabývalo 
minimálně deset lidí, kteří byli registrovaní jako členové Numismatické společnosti československé (např. 
Václav Koula, Josef Hendrych, Jaroslav Šulc a další). 
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O tom, jak se poměrně profesionálně budovaná 
numismatická sbírka se zaměřením na vývoj čes-
ké mince dostala na hrad, respektive do muzea 
hradu Pecka, se bohužel nezachovaly žádné re-
levantní doklady.

V pokladní knize peckovského muzejního 
sboru se k červenci 1938 uvádí, že bylo vy-
placeno 214 korun za starožitné mince 
panu Záveskému. Kdo a odkud pan 
Záveský je, bohužel není upřesněno.

Víme jen, že nebyl členem nu-
mismatické společnosti a že byl tedy 
buď sběratelem amatérem, nebo (a to 
pravděpodobněji) pouze obchodníkem. 
I vyplacená částka svědčí spíš o tom, že 
byly k odkoupení nabídnuty jen jednotlivé mince, 
nikoli celá sbírka. Je možné, že sbírku, podob-
ně jako množství dalších cenných předmě-
tů včetně Harantova cestopisu, získali až 
v 50. letech tehdejší nadšení zaměstnanci 
hradu Jan Tichý, František Poslt nebo 
později Josef Hetfl eisch.

Kde je sbírka dnes?
V době, kdy byla zmiňovaná sbírka ulo-

žena na hradě Pecka, se z větší části nacházela 
mimo expozici muzea, deponována byla v trezoru 
v hradní kanceláři. V roce 1974 byl hrad vyňat 
z přímého vlastnictví MNV Pecka a převeden pod 
správu Krajského střediska státní památkové péče 
a ochrany přírody v Pardubicích. Fondy peckovské-
ho muzea včetně numismatické sbírky byly následně 
přerozděleny okolním muzeím. Patrně v souvislosti s pří-
pravou tohoto aktu byl dne 1. března 1973 za přítomnos-
ti tehdejšího předsedy MNV Františka Valenty, správce 
hradu Jiřího Řeháka a členů inventární komise Josefa 
Vondry a Vlasty Bucharové otevřen hradní trezor a se-
psán jeho obsah. Seznam cenností čítá 86 položek a mů-
žeme ho rozdělit na dvě části. Ta první (položky 1–61) 
obsahuje systematicky budovanou numismatickou sbírku 
neznámého tvůrce (viz níže), druhá část (shromažďovaná 

zřejmě v 50. a 60. letech) je pak neutříděnou 
a z odborného hlediska prý téměř bezcen-
nou skrumáží náhodných nálezů a darů, 
jak mincí a bankovek, tak různých řádů 
a medailí.

Otázkou je, proč byl trezor otevřen 
už v roce 1973, když do Krajského mu-

zea v Hradci Králové byla peckovská nu-
mismatická sbírka převedena až k 15. červenci 
1976. Převzal ji tehdejší numismatik muzea Jaro-

slav Šůla. V královéhradeckém muzeu je sbír-
ka v kompletním stavu uložena dodnes. 

Mince se nacházejí v chráněném depo-
zitáři s hlídanou teplotou a vlhkostí, 
byly jednorázově očištěny a ošetřeny. 
Během téměř 40 let, co jsou ve vlast-
nictví muzea v Hradci Králové, byly 

peckovské mince několikrát vystaveny, 
popřípadě zapůjčeny pro výstavní účely na 

hrad Pecka. Posledními výstavami, na kterých 
jsme si mohli mince prohlédnout, byla výstava 
Z pokladů hradního muzea (Hrad Pecka, 2007) 
a výstava Královéhradecký poklad – denárová 

měna v českých zemích (Muzeum východních 
Čech v Hradci Králové, 2015).

Ve zkratce o vývoji českých mincí
Prvními českými mincemi byly tzv. de-

náry. Tyto stříbrné mince zavedené patrně 
Boleslavem I. (915–967/972) se původně 

razily ve větší velikosti (v průměru asi kolem 
2 cm), později, od doby Břetislava I., který kolem 

roku 1050 inicioval mincovní reformu, se objevují dená-
ry tzv. malého střížku s průměrem asi 1,5 cm. Poslední 
etapou denárového období je ražba tzv. brakteátů, min-
cí knofl íkového tvaru z tenkého plíšku, ražených pouze 
z jedné strany – přicházejí jako náhrada za znehodnoce-
né denáry a razily se (stejně jako denáry) pouze do roku 
1300, kdy Václav II. provedl zásadní měnovou reformu 
a nechal razit vyhlášené pražské groše z kvalitního kut-
nohorského stříbra.

Groš vznikl jako hodnotná mince 
o váze přibližně 3,5 gramu a s ryzostí 
stříbra přes 900/1000 a Kutná Hora 
byla svého času největším zdrojem 
prvotřídního stříbra ve střední Ev-

ropě. Groše měly rozdílnou ražbu na 
rubové a na lícní straně – na lícní straně 

byla zobrazena česká koruna a kolem ní opis 
se jménem panovníka, na rubové straně český lev. Jako 
drobná mince se společně s grošem začal razit parvus 
(později haléř). Groše byly v Evropě oblíbenou a stabil-
ní měnou, jejich ražbu ukončil Ferdinand I. v roce 1547, 
fakticky byl ale jejich oběh zrušen až patentem Ferdi-
nanda III. v roce 1644.

Název tolar se začal používat v 16. století podle no-
vého naleziště stříbra, českého Jáchymovského údolí, 
německy Joachimsthaler. Tolar je velká stříbrná mince 
o hmotnosti skoro 30 gramů, která se na českém území 
razila od 20. let 16. století. Později se s tolarem jako 
drobné mince objevují i krejcary, které byly následně 
v oběhu téměř po celou dobu trvání habsburské říše, až 
do roku 1892, kdy byla zavedena korunová měna.

Co ve sbírce najdete?
Nejcennější a zároveň nejstarší částí peckovské nu-

mismatické sbírky jsou stříbrné denáry z 10. až 13. sto-
letí. Zahrnují tedy období vlády od knížete Boleslava 
II., přes Oldřicha, Břetislava I. i II., Spytihněva II. nebo 
Svatopluka až po denáry a brakteáty ražené za Přemysla 
Otakara II. a Václava II. Součástí numismatické sbírky 
je i inventární kniha, do níž si tvůrce sbírky, který podle 
numismatika Muzea východních Čech v Hradci Králové 
Vojtěcha Brádleho patřil mezi poučené poloprofesio-
nály, systematicky zapisoval jednotlivé přírůstky a po-
drobnosti o nich. Bohužel v knize neuvedl své jméno 
a nezaznamenával ani pro numismatické zkoumání klí-
čové detaily o původu mincí. Víme, že je většinou naku-
poval (jen ojediněle i prodával) u pražských obchodníků 
Chaury, Prokopa či Fischera nebo ve Vídni v numisma-
tické společnosti. Podle zápisů, citované odborné litera-
tury a zmínek o nákupech se dá předpokládat, že autor 
sbírku budoval zhruba od začátku 20. století, soustavně 
pak během první republiky až do posledních let 2. svě-
tové války.

Kromě mincí denárového období sbírka obsahuje 
i cenné příklady stříbrných grošů (od doby Václava II. 
přes např. Karla IV. až po Ferdinanda I.), přináší průřez 
tolarovým (a krejcarovým) i „rakouským“ korunovým 
obdobím. Navíc je součástí sbírky i několik medailí, kte-
ré jsou rovněž zaznamenány v inventární knize.

V druhé, méně významné části se nachází například 
dřevěná krabice s asi 5 kilogramy mincí z let 1800–1945, 
bankovky z let 1919–1953, ukázky cizích měn (např. 
francouzské, bulharské, rumunské, polské či německé) 
a několik pamětních medailí.

Co chybí?
V soupisu 

cenností hrad-
ního trezoru bo-
hužel nenajdeme 
jednu zásadní polož-
ku – seznam starožitných mincí, 
které byly v majetku MNV v Pecce. 
Do královéhradeckého muzea předány 
nebyly.

Jde o nález z roku 1935. Dva občané 
z Pecky tehdy při dobývání pařezů v lese 
Obecníku „narazili na ztrouchnivělý plá-
těný pytlík, ve kterém bylo 35 stříbrných 
mincí. Nález zatajili a prodali zlatníkovi, od-
kud ho získalo městské zastupitelstvo z Pecky (mož-
ná právě ve výše zmíněném roce 1938 od pana Záves-
kého – pozn. red.). Mince jsou dosud chovány na MNV 
a budou odevzdány do obnoveného musea na hradě,“ 
píše ve svém článku Příspěvky k soupisu nálezu mincí 
v severovýchodních Čechách v roce 1966 královéhra-
decký numismatik Jaroslav Šůla. Tento cenný soubor 
obsahoval mince z 16. a 17. století: tolary Rudolfa II., 
Ferdinanda II., ale i španělský křížový tolar Filipa IV., 
groše Albrechta z Valdštejna, Ferdinanda II. či tyrol-
ských velmožů Leopolda a Ferdinanda Karla.

V článku se uvádí, že jde o nález typický pro min-
covní depoty z doby třicetileté války a může být vztažen 
k události z roku 1640, zaznamenané v Manuálu měs-
tečka Pecky. Zde je přepis výpovědi jednoho z jejích 
aktérů, Matouše Kuna z Radkyně:

„Jdouce zpátkem jednoho času z města Hořic s Vác-
lavem Čechem, spolusousedem mým, natrefi lo se me-
zitím nějaké štěně v cestě, že je spolu honili a v tom 
honění majíc Václav Čech za ňadry prý 9 říšských to-
larů a 34 grošů, všecky při tom ztratil. A nejsa při tom 
jiný žádný, toliko on Matouš Kun sám, chce-li podobně 
z důmění oznámeného vyjíti, aby závazkem toho podle 
práva pod literou I33 optvrdil. Což se tak stalo a záva-
zek podle práva od Matouše Kuna vykonán v slovích 
nížepsaných:

Přísahám Pánu Bohu všemohoucímu, že jsem těch 
peněz, což svrchu psáno, neviděl ani nenalezl, též kam 
jsou se při tom honění toho štěněte poděly, dokoce žád-
né vědomosti nemám.“

Z dalšího zápisu vyplývá, že sám „poškozený“ Vác-
lav Čech váček s penězi pravděpodobně ukradl. Zdá 
se, že jednou kradené věci se už svého osudu jen tak 
nezbaví. 

Otázkou je, kde jsou mince dnes. Jejich stopa končí 
v druhé polovině 60. let na MNV v Pecce.

Na základě své návštěvy Muzea východních Čech 
v Hradci Králové a dokumentů ze Sbírky soudobé 

dokumentace a kopií na hradě Pecka připravila 
Věra Kociánová
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Exkurze do Archeoparku Všestary
Ve čtvrtek 18. června odjeli čtvrťáci na exkurzi do 
pravěké vesnice ve Všestarech, protože se o pravě-
ku učili ve vlastivědě, četli knížku Eduarda Štorcha 
Osada havranů, bavilo je to a na exkurzi se moc tě-
šilo. Jejich očekávání je nezklamalo. Expozice zača-
la uvnitř muzea, kde ve třech podlažích děti poznaly 
život prvních předchůdců člověka. V prvním podlaží 
jsme byli jakoby pod zemí, kde jsme viděli, co všech-
no může najít archeolog v zemi, za velkým akváriem 
jsme zkoumali dno řeky Labe, procházeli jsme jes-
kyní s nástěnnými malbami a viděli, jak předchůdci 
člověka pohřbívali své mrtvé. O patro výš jsme na 
velikém modelu pozorovali krajinu podél soutoku 
řeky Labe a řeky Orlice, jak vypadala krajina prvních 

zemědělců, a ve třetím podlaží jsme přes skleněnou 
podlahu viděli tuto krajinu z ptačí perspektivy. Podél 
stěn jsme si prohlédli exponáty nálezů od nejstarších 
z doby kamenné až po ty nejmladší z doby bronzo-
vé a železné. Přitom jsme si dávali hádanky, k čemu 
asi předměty sloužily. Program pokračoval krátkým 
filmem, jak vznikala pravěká vesnice vedle muzea. 
A pak už jsme se všichni těšili do venkovního areálu. 
Prohlédli jsme si všechny příbytky a domy, vyzkou-
šeli jsme si mezi dvěma kameny mlít mouku, dřevě-
ným hákem obdělávat pole, brousit kamenné nástroje, 
a dokonce házet oštěpem. A byli mezi námi i zdatní 
lovci! Všem se nám exkurze moc líbila.

-mr-

Žáci 1. až 9. třídy se svými kresbami zapoji-
li do 1. ročníku regionální výtvarné soutěže 
Podzvičinsko očima dětí. Nejhezčí obrázky 
z naší školy byly odeslány odborné porotě 
do Bílé Třemešné. 

Ve 4. kategorii získala 3. místo Karolína 
Jiřičková z 8. třídy. Čestné uznání bylo udě-
leno Dagmar Zeleňákové taktéž z 8. třídy.

Vítězné obrázky ze všech zúčastněných 
škol byly vystaveny v kostele sv. Jana Ne-
pomuckého na Zvičině. Zde 2. května 2015 
proběhlo vyhlášení vítězů a předání diplo-
mů a věcných cen.

Oběma dívkám blahopřejeme. 
Alena Stránská

Podzvičinsko očima dětí – výtvarná soutěž

Čtvrťáci získali řidičák na kolo

Školní výlet 1. stupně do Jaroměře

Protože čtvrťáci v letošním roce dovrší nebo již dovršili 
10 let, získali také svůj první řidičský průkaz na kolo. 
Této zatěžkávací zkoušce předcházela praktická výuka 
s p. Řeháčkem ve škole, potom následovalo pilné uče-
ní a nakonec praktická zkouška ve čtvrtek 11. června 
na dopravním hřišti v Nové Pace. Nejdříve děti napsa-
ly testy a potom jezdily na kole podle pravidel. Všichni 
vzali tento úkol vážně, někteří měli opravdovou trému, 

ale nakonec zvládli všichni na výbornou a řidičák si vez-
li domů. Nejlepší tři navíc byli odměněni tričkem s lo-
gem autoškoly Vašek. Teď již zbývá popřát dětem hodně 
šťastných kilometrů, nezapomenout na pravidla, která se 
naučily. Hlavně však být opatrný, používat hlavu, nebýt 
zbrklý, aby ty nadcházející prázdniny byly ty nejkrás-
nější.

Monika Rejlová

V pátek 12. června 
všechny děti 1. stupně 
vyjely na školní výlet 
do Muzea magie a kou-
zel v Jaroměři, kde byl 
připravený pěkný pro-
gram. Nejprve s krás-
nými triky a kouzly vy-
stoupil kouzelník, který 
do svého programu děti 
zapojoval, takže si děti 
vykouzlily třeba hrdlič-
ku. S ním celým progra-
mem vystupoval klaun, 
který se velice líbil, 
a děti se moc nasmály. 
Potom jsme si prohlédli muzeum, kde byly vystave-
ny originály kouzelnických pomůcek, rekvizit a velice 
cenné staré plakáty na kouzelnická představení. Vedle 
muzea jsme zvládli projít bludištěm a pokračovali jsme 
o kousek dál na místním koupališti, kde se děti učily 
vyrábět zvířátka z dlouhých nafukovacích balónků. 
Každý dostal jedno zvířátko a výbornou zmrzlinu. 

Pak jsme se rozdělili na 2 skupiny, prvňáci odjeli 
vláčkem do záchranné stanice Jaro Jaroměř, která se 
stará o opuštěná nebo raněná zvířátka z volné přírody. 
Zasmáli se u voliéry s veverkou, která jako mládě vy-

padla z hnízda, obdivo-
vali polární lišku, která 
utekla z kožešinové far-
my, pohladili si fretku, 
kterou majitel vypustil 
do volné přírody, pro-
tože se již o ni nechtěl 
starat. Viděli zblízka 
srnčata a spoustu ptá-
ků. Dětem se prohlídka 
s vyprávěním velice lí-
bila, ani se jim nechtělo 
domů.

Pro druhou skupinu 
od 2. do 5. třídy přijel 
také vláček a odvezl nás 

do pevnosti v Josefově. Děti dostaly do rukou kaha-
ny, aby viděly na cestu, a za průvodkyní se pustily na 
prohlídku chodeb pevnosti. Chvílemi měli strach i ti 
největší hrdinové, zvlášť když nám slečna průvodky-
ně zhasla svíčku a my museli kousek cesty zvládnout 
úplně potmě, abychom si vyzkoušeli, jak se vojákům 
v podzemí žilo. Ale pro všechny to byl zážitek, dokon-
ce někteří říkali, že by šli znovu.

Byl to nádherný výlet, k celkové pohodě nám přálo 
i  počasí, po celý den nás provázelo sluníčko.

-mr-

Jak jste to myslel, pane Shakespeare
4. června přijeli žáky 2. stupně poučit a předvést 
jim své umění 2 herci, členové Divadélka pro školy 
z Hradce Králové. Hlavním tématem bylo dílo Wil-
liama Shakespeara, které dětem přiblížili vtipnou 
a nevážnou formou. Pohovořili a velmi promyšleně 
okomentovali díla Richard III., Marná lásky snaha 
a Romeo a Julie. Vysvětlili děj, důležité pasáže her 

také s velkou dávkou humoru a s krásnými kostýmy 
a rekvizitami zahráli. Do her vtahovali i publikum 
drobnými epizodními rolemi. Žáky jejich vystoupe-
ní velmi zaujalo, byli pozorní a opakované výbuchy 
smíchu byli jistě odměnou i oběma sympatickým 
hercům.

-ls-

O osudech numismatické sbírky hradu Pecka

2120

Numismatika jako sběratelský obor má u nás své počátky v 19. století, ofi ciálně byla ustanovena v roce 1919 
založením Numismatické společnosti československé. Sběratelství mincí bylo za první republiky spíše výsa-
dou městské společenské smetánky, podnikatelů, vědců, univerzitních profesorů apod. Jen ojediněle mezi 
ně pronikl průměrný člověk z venkova. Z našeho blízkého okolí to byl snad jen Antonín Anton, obchodník 
železem z Nové Paky. Naopak po druhé světové válce zažívá numismatický obor určitý rozkvět, počet členů 
Numismatické společnosti československé vzrostl rychle na dvojnásobek, pobočky společnosti a numismatic-
ké kroužky vznikají i mimo velká města. U nás byly aktivní například numismatické kroužky v Hostinném, 
ve Vrchlabí nebo v Turnově. V Nové Pace sice kroužek neexistoval, jednotlivě se ale numismatikou zabývalo 
minimálně deset lidí, kteří byli registrovaní jako členové Numismatické společnosti československé (např. 
Václav Koula, Josef Hendrych, Jaroslav Šulc a další). 
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O tom, jak se poměrně profesionálně budovaná 
numismatická sbírka se zaměřením na vývoj čes-
ké mince dostala na hrad, respektive do muzea 
hradu Pecka, se bohužel nezachovaly žádné re-
levantní doklady.

V pokladní knize peckovského muzejního 
sboru se k červenci 1938 uvádí, že bylo vy-
placeno 214 korun za starožitné mince 
panu Záveskému. Kdo a odkud pan 
Záveský je, bohužel není upřesněno.

Víme jen, že nebyl členem nu-
mismatické společnosti a že byl tedy 
buď sběratelem amatérem, nebo (a to 
pravděpodobněji) pouze obchodníkem. 
I vyplacená částka svědčí spíš o tom, že 
byly k odkoupení nabídnuty jen jednotlivé mince, 
nikoli celá sbírka. Je možné, že sbírku, podob-
ně jako množství dalších cenných předmě-
tů včetně Harantova cestopisu, získali až 
v 50. letech tehdejší nadšení zaměstnanci 
hradu Jan Tichý, František Poslt nebo 
později Josef Hetfl eisch.

Kde je sbírka dnes?
V době, kdy byla zmiňovaná sbírka ulo-

žena na hradě Pecka, se z větší části nacházela 
mimo expozici muzea, deponována byla v trezoru 
v hradní kanceláři. V roce 1974 byl hrad vyňat 
z přímého vlastnictví MNV Pecka a převeden pod 
správu Krajského střediska státní památkové péče 
a ochrany přírody v Pardubicích. Fondy peckovské-
ho muzea včetně numismatické sbírky byly následně 
přerozděleny okolním muzeím. Patrně v souvislosti s pří-
pravou tohoto aktu byl dne 1. března 1973 za přítomnos-
ti tehdejšího předsedy MNV Františka Valenty, správce 
hradu Jiřího Řeháka a členů inventární komise Josefa 
Vondry a Vlasty Bucharové otevřen hradní trezor a se-
psán jeho obsah. Seznam cenností čítá 86 položek a mů-
žeme ho rozdělit na dvě části. Ta první (položky 1–61) 
obsahuje systematicky budovanou numismatickou sbírku 
neznámého tvůrce (viz níže), druhá část (shromažďovaná 

zřejmě v 50. a 60. letech) je pak neutříděnou 
a z odborného hlediska prý téměř bezcen-
nou skrumáží náhodných nálezů a darů, 
jak mincí a bankovek, tak různých řádů 
a medailí.

Otázkou je, proč byl trezor otevřen 
už v roce 1973, když do Krajského mu-

zea v Hradci Králové byla peckovská nu-
mismatická sbírka převedena až k 15. červenci 
1976. Převzal ji tehdejší numismatik muzea Jaro-

slav Šůla. V královéhradeckém muzeu je sbír-
ka v kompletním stavu uložena dodnes. 

Mince se nacházejí v chráněném depo-
zitáři s hlídanou teplotou a vlhkostí, 
byly jednorázově očištěny a ošetřeny. 
Během téměř 40 let, co jsou ve vlast-
nictví muzea v Hradci Králové, byly 

peckovské mince několikrát vystaveny, 
popřípadě zapůjčeny pro výstavní účely na 

hrad Pecka. Posledními výstavami, na kterých 
jsme si mohli mince prohlédnout, byla výstava 
Z pokladů hradního muzea (Hrad Pecka, 2007) 
a výstava Královéhradecký poklad – denárová 

měna v českých zemích (Muzeum východních 
Čech v Hradci Králové, 2015).

Ve zkratce o vývoji českých mincí
Prvními českými mincemi byly tzv. de-

náry. Tyto stříbrné mince zavedené patrně 
Boleslavem I. (915–967/972) se původně 

razily ve větší velikosti (v průměru asi kolem 
2 cm), později, od doby Břetislava I., který kolem 

roku 1050 inicioval mincovní reformu, se objevují dená-
ry tzv. malého střížku s průměrem asi 1,5 cm. Poslední 
etapou denárového období je ražba tzv. brakteátů, min-
cí knofl íkového tvaru z tenkého plíšku, ražených pouze 
z jedné strany – přicházejí jako náhrada za znehodnoce-
né denáry a razily se (stejně jako denáry) pouze do roku 
1300, kdy Václav II. provedl zásadní měnovou reformu 
a nechal razit vyhlášené pražské groše z kvalitního kut-
nohorského stříbra.

Groš vznikl jako hodnotná mince 
o váze přibližně 3,5 gramu a s ryzostí 
stříbra přes 900/1000 a Kutná Hora 
byla svého času největším zdrojem 
prvotřídního stříbra ve střední Ev-

ropě. Groše měly rozdílnou ražbu na 
rubové a na lícní straně – na lícní straně 

byla zobrazena česká koruna a kolem ní opis 
se jménem panovníka, na rubové straně český lev. Jako 
drobná mince se společně s grošem začal razit parvus 
(později haléř). Groše byly v Evropě oblíbenou a stabil-
ní měnou, jejich ražbu ukončil Ferdinand I. v roce 1547, 
fakticky byl ale jejich oběh zrušen až patentem Ferdi-
nanda III. v roce 1644.

Název tolar se začal používat v 16. století podle no-
vého naleziště stříbra, českého Jáchymovského údolí, 
německy Joachimsthaler. Tolar je velká stříbrná mince 
o hmotnosti skoro 30 gramů, která se na českém území 
razila od 20. let 16. století. Později se s tolarem jako 
drobné mince objevují i krejcary, které byly následně 
v oběhu téměř po celou dobu trvání habsburské říše, až 
do roku 1892, kdy byla zavedena korunová měna.

Co ve sbírce najdete?
Nejcennější a zároveň nejstarší částí peckovské nu-

mismatické sbírky jsou stříbrné denáry z 10. až 13. sto-
letí. Zahrnují tedy období vlády od knížete Boleslava 
II., přes Oldřicha, Břetislava I. i II., Spytihněva II. nebo 
Svatopluka až po denáry a brakteáty ražené za Přemysla 
Otakara II. a Václava II. Součástí numismatické sbírky 
je i inventární kniha, do níž si tvůrce sbírky, který podle 
numismatika Muzea východních Čech v Hradci Králové 
Vojtěcha Brádleho patřil mezi poučené poloprofesio-
nály, systematicky zapisoval jednotlivé přírůstky a po-
drobnosti o nich. Bohužel v knize neuvedl své jméno 
a nezaznamenával ani pro numismatické zkoumání klí-
čové detaily o původu mincí. Víme, že je většinou naku-
poval (jen ojediněle i prodával) u pražských obchodníků 
Chaury, Prokopa či Fischera nebo ve Vídni v numisma-
tické společnosti. Podle zápisů, citované odborné litera-
tury a zmínek o nákupech se dá předpokládat, že autor 
sbírku budoval zhruba od začátku 20. století, soustavně 
pak během první republiky až do posledních let 2. svě-
tové války.

Kromě mincí denárového období sbírka obsahuje 
i cenné příklady stříbrných grošů (od doby Václava II. 
přes např. Karla IV. až po Ferdinanda I.), přináší průřez 
tolarovým (a krejcarovým) i „rakouským“ korunovým 
obdobím. Navíc je součástí sbírky i několik medailí, kte-
ré jsou rovněž zaznamenány v inventární knize.

V druhé, méně významné části se nachází například 
dřevěná krabice s asi 5 kilogramy mincí z let 1800–1945, 
bankovky z let 1919–1953, ukázky cizích měn (např. 
francouzské, bulharské, rumunské, polské či německé) 
a několik pamětních medailí.

Co chybí?
V soupisu 

cenností hrad-
ního trezoru bo-
hužel nenajdeme 
jednu zásadní polož-
ku – seznam starožitných mincí, 
které byly v majetku MNV v Pecce. 
Do královéhradeckého muzea předány 
nebyly.

Jde o nález z roku 1935. Dva občané 
z Pecky tehdy při dobývání pařezů v lese 
Obecníku „narazili na ztrouchnivělý plá-
těný pytlík, ve kterém bylo 35 stříbrných 
mincí. Nález zatajili a prodali zlatníkovi, od-
kud ho získalo městské zastupitelstvo z Pecky (mož-
ná právě ve výše zmíněném roce 1938 od pana Záves-
kého – pozn. red.). Mince jsou dosud chovány na MNV 
a budou odevzdány do obnoveného musea na hradě,“ 
píše ve svém článku Příspěvky k soupisu nálezu mincí 
v severovýchodních Čechách v roce 1966 královéhra-
decký numismatik Jaroslav Šůla. Tento cenný soubor 
obsahoval mince z 16. a 17. století: tolary Rudolfa II., 
Ferdinanda II., ale i španělský křížový tolar Filipa IV., 
groše Albrechta z Valdštejna, Ferdinanda II. či tyrol-
ských velmožů Leopolda a Ferdinanda Karla.

V článku se uvádí, že jde o nález typický pro min-
covní depoty z doby třicetileté války a může být vztažen 
k události z roku 1640, zaznamenané v Manuálu měs-
tečka Pecky. Zde je přepis výpovědi jednoho z jejích 
aktérů, Matouše Kuna z Radkyně:

„Jdouce zpátkem jednoho času z města Hořic s Vác-
lavem Čechem, spolusousedem mým, natrefi lo se me-
zitím nějaké štěně v cestě, že je spolu honili a v tom 
honění majíc Václav Čech za ňadry prý 9 říšských to-
larů a 34 grošů, všecky při tom ztratil. A nejsa při tom 
jiný žádný, toliko on Matouš Kun sám, chce-li podobně 
z důmění oznámeného vyjíti, aby závazkem toho podle 
práva pod literou I33 optvrdil. Což se tak stalo a záva-
zek podle práva od Matouše Kuna vykonán v slovích 
nížepsaných:

Přísahám Pánu Bohu všemohoucímu, že jsem těch 
peněz, což svrchu psáno, neviděl ani nenalezl, též kam 
jsou se při tom honění toho štěněte poděly, dokoce žád-
né vědomosti nemám.“

Z dalšího zápisu vyplývá, že sám „poškozený“ Vác-
lav Čech váček s penězi pravděpodobně ukradl. Zdá 
se, že jednou kradené věci se už svého osudu jen tak 
nezbaví. 

Otázkou je, kde jsou mince dnes. Jejich stopa končí 
v druhé polovině 60. let na MNV v Pecce.

Na základě své návštěvy Muzea východních Čech 
v Hradci Králové a dokumentů ze Sbírky soudobé 

dokumentace a kopií na hradě Pecka připravila 
Věra Kociánová












